
گروه اقتصادی - کارشــناس حوزه بورس کالا گفت: قرارداد آتی، 
قراردادی است که طی آن فروشنده متعهد می شود در سررسید معینی در 

آینده، مقدار مشخصی از کالا را به قیمتی معلوم به فروش برساند.
آقای دادمنش گفت: در قرارداد های آتی، خریدار و فروشــنده توافق 
می کنند که میزان معینی از کالای مشخصی را، با کیفیت و قیمت معلوم در 

زمان و مکان مشخص معامله کنند.
او می گوید: بنابراین قرارداد آتی، قراردادی است که طی آن فروشنده 
متعهد می شــود در سررسید معینی در آینده، مقدار مشخصی از کالا را به 
قیمتی معلوم به فروش برســاند. در مقابل، خریدار نیز متعهد می شود آن 
کالا را با همان مشــخصات خریداری کند؛ در قرارداد آتی برای تضمین 
انجام تعهد، خریدار و فروشنده مبلغی را نزد اتاق پایاپای بورس کالا قرار 

می دهند که وجه تضمین نامیده می شود.
بــه گفته دادامنش، قرارداد های آتی، به دو گروه کالا و مالی تقســیم 
می شوند. قرارداد های آتی کالا شامل محصولات کشاورزی، فلزات، مواد 
نفتی و …می شوند. قرارداد های آتی مالی نیز، ابزار هایی نظیر سهام، اوراق 

قرضه، ارز و... را دربر می گیرند.
او در خصوص مزیت های این قرار داد به ویژه در بخش کشاورزی 
بیان کرد: مهم ترین بخش و مزیت قرار داد آتی این اســت که کشــاورزان 
و تولید کنندگان خیال آســوده برای آینده  خواهند داشــت و می دانند که 
تولیدات آن ها بنا نیســت با قیمت کمتری تری فروخته یا به ســبب عدم 

خریدار از بین رود.
دادمنش گفت: معمولا فروش نرفتن محصول یا نرخ های پایین تر از 
هزینه ها مهم ترین مشــکلات کشاورزان است که با راه اندازی و توسعه 
قــرار داد های آتی بر روی محصولات مختلف بســیاری از مشــکلات 

کشاورزان و تولیدکنندگان مرتفع خواهد شد.
او گفــت: اکنــون در بخش زعفران قرار داد های آتی بســیار خوبی 
وجود دارد که اطمینان زیادی را برای تولید مناســب به کشــاورز می دهد 
 باید اشــاره کرد توســعه این ابزار برای محصولات دیگر نیز قطعا مفید 

خواهد بود.

کارشناس حوزه بورس کالا:

قرارداد آتی بورس کالا چگونه به 
تولیدکنندگان کمک می کند؟
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گروه اقتصادی - »ســید احسان 
خانــدوزی« با اشــاره بــه موضوع 
مصوبه مولدسازی دارایی های دولت، 
اظهــار داشــت: طبق مــاده ۴ لایحه 
خروج غیرتورمــی از رکود، بانک ها 
موظف بودند دســت کم ۳۳ درصد از 
اموال مازاد خــود را واگذار کنند. در 
بودجه های سنواتی هم همه دولت ها 
مکلف شــده بودند که سالیانه بیش از 
۱۰ هــزار میلیارد تومان از دارایی های 
خود را واگذار کنند اما فقط ۲۳ درصد 
از تکالیف بودجه تاکنون محقق شده 

است.
شکستن مقاومت دستگاه ها، 

کلید مولدسازی
وی بــا بیــان اینکه شکســتن 
مقاومت دستگاه های اجرایی می تواند 
کلید مولدســازی دارایی های دولتی 
باشــد، افزود: در ابتدا باید به نیازی که 
کشور به مولدســازی دارایی ها دارد، 
اشاره کنم؛ سال های سال دستگاه های 
دولتی در کشور املاک و ساختمان ها 
و ... را گــردآوری می کردند؛ اما بدون 
اینکه نیاز واقعی داشته باشند و گاه نیاز 
دستگاه دولتی خاتمه می یافت اما این 
ساختمان های متروکه در گوشه و کنار 
شهرها وجود داشتند در حالی که این 
املاک توان تولید و ســرمایه گذاری 

داشتند.
خاندوزی ادامه داد: بســیاری از 
شهروندان به چشم می بینند که بسیاری 
از طرح های کلنگ  خورده نیمه تمام و 
تعــداد زیادی ســاختمان های دولتی 
متروکه نیز وجود دارد که اینها سوهان 
روح مردم و شهروندان هستند و همه 
دستگاهها به بهانه های مختلف از جمله 
عدم تخصیص بودجه کافی از ســوی 
ســازمان برنامه و بودجه و ... در مورد 
پروژه های نیمه تمــام تصمیم گیری 

نمی کردند.
وزیر اقتصاد عنــوان کرد: ما در 
پیاده کردن طرح و پروژه های عمرانی 
مانند یک جامعه بینوایان منتظر بودجه 
هســتیم و این خلاصه نیازی است که 
در طرح مولدسازی دارایی های دولتی 

وجود دارد.
وی یادآور شــد: در آبان ماه سال 
گذشــته نامه ای به رئیس جمهور ارائه 
کــردم کــه در آن ۱۵ مــورد از موانع 
مولدســازی اشــاره کــردم از جمله 
اینکه دولــت چه دارایی هایی دارد که 
اســتفاده ای از آنها نمی شود و مدیران 
دولتی ماننــد ملک خودی آنها را نگه 
داشــته اند و این در حالی اســت که 
یک زایش جدید در این مورد شــکل 

نمی گرفت.
وزیر اقتصاد یادآور شــد: رئیس 
جمهور در آذر ماه ۱۴۰۰ مســاله را در 
سطح سران ســه قوه مطرح کردند و 
مطابــق جمله ای از مقام معظم رهبری 
که در آذر ماه ۱۳۹۹ فرموده بودند با این 
مضمون که اگر بنا بر فروش شرکتهای 
دولتی باشد؛ باید وزارتخانه ها همکاری 
کننــد و در ایــن زمینه بایــد قاطعانه 
برخورد شود و باید هیاتی تشکیل شود 
و به این هیات از همه نظر اعتماد شود، 
بنده سال گذشته این فرموده رهبری را 
در جمع سران ســه قوه خواندم و هر 
سه قوه با جزئیات آن موافقت کردند، 
اما طــراح مدتی زمان برد و در نهایت 

در نیمه اول ســال ۱۴۰۱ متن کامل به 
شورای هماهنگی اقتصادی سران سه 
قــوه و از آنجــا در نهایت به دفتر مقام 
معظم رهبری رفت و در اواسط آبان ماه 
ایشان موافقت کردند و در اوایل آذر ماه 
ابلاغ شد تا هر جایی ملکی از دولت از 
خاصیت افتاده است که می شود از آن 
برای سرمایه گذاری استفاده کرد، مانند 
بیمارستان، کارخانه، دانشگاه، اراضی 
و … از آن بهره برداری و استفاده شود.
خاندوزی اضافه کرد: به طور مثال 
میتوان به پیمانکاران این ملک یا قطعه 
زمین را به قیمت کارشناســی داد و در 
همان اســتان یا همان شهر، مدارس یا 
بیمارستان و ... در جای دیگری از شهر 
که کســی نمی تواند از آن استفاده کند، 

دایر کرد.
وی گفت: مثلا در حوالی میدان 
ونک مدرسه ای با شرایط خوب وجود 
دارد اما مدتی است که استفاده نمی شود 
و اگر همان یک مدرســه را مولد کنیم 
و میزان درآمــد را در اختیار پیمانکار 
قرار دهیم، بین ۷ تا ۱۰ مدرســه را در 
جاهای دیگر تهران و نقاطی که قیمت 
زمین پایین تر است، می توانیم بسازیم.

وزیــر اقتصاد توضیــح داد: این 
خلاصه نیاز و فلســفه ای اســت که با 
فرصتی کــه مقام معظــم رهبری در 
اختیار دولت قرار داده اند و نمایندگان 
هر ســه قوه در آن حاضر هستند، یک 
نهضت رونق ایجاد کنیم تا از طریق این 
دارایی های خاک خورده، گرد و غبار را 
پاک کنیم و به رشد اقتصادی کشور و 

تولید کمک کنیم.
مولدسازی دارایی ها معادل 

خصوصی سازی نیست
وی با اشاره به اینکه مولدسازی 
معادل خصوصی ســازی نیست، بیان 
کرد: دولت از مالکیت خودش قطعه ای 
را جدا کرده و به ســرمایه گذاری ها و 
تولیــد کمــک می کند. بســیاری از 
پیمانــکاران از دولت طلــب دارند و 
می توانند به بسیاری از املاک دولتی با 
قیمت کارشناسی در قالب پروژه های 
مختلــف ورود کننــد، آن هم به جای 

اینکه آن ملک مستهلک شود.
خاندوزی گفت: خاصیت دیگر 
مصوبه مولدسازی دارایی های دولت 
این است که بســیاری از شرکت ها و 
بنگاه هــای زیانده را نیز سروســامان 
می دهد، به طــور مثال کانون پرورش 
فکــری یک نهــاد قدیمــی، موثر و 
فرهنگ ســاز اســت که همین کانون 
در تهران ۴۵ هزار مترمربع در شــهرک 
قدس زمینی دارد کــه می تواند مولد 
شود و بخشــی برای فعالیت کانون و 
بخشی هم به پیمانکاران برای استفاده 
بهتر واگذار شــود و یا صداوسیما در 
شــهرک قدس زمین هایی دارد که اگر 
مولدســازی شــود، می تواند به تولید 

کمک کند.
امــاک گران قیمتــی کــه 

بااستفاده مانده است
وزیر اقتصاد متذکر شد: همچنین 
در منطقه ۱ تهران ســازمان تحقیقاتی 
یکی از وزارتخانه هــا زمینی به متراژ 
۱۶۸ هزارمترمربــع دارد که می تواند 
بسیاری از نیاز پروژه های تحقیقاتی آن 
ســازمان و یا آن وزارتخانه را برآورده 
کند. یک وزارتخانــه نیز انبارهایی به 

متــراژ ۱۶۲ هزار مترمربــع در منطقه 
۴ تهــران دارد کــه می توانــد عامل 
درآمدزایی باشد و یا یک بانک دولتی 
۸۵ هزار مترمربع باشگاه در یک جای 
بســیار مرغوب دارد و در دوره ای که 
بیشتر بانک های دولتی دچار مشکلاتی 
در ترازنامــه هســتند، می تواند از این 
دارایی در راستای بهبود عملکرد خود 

و درآمدزایی استفاده کنند.
وی ادامه داد: همچنین در منطقه 

۱۶ تهران یک سیلوی قدیمی به متراژ 
۱۹۰ هزار مترمربع وجود دارد که همین 
سیلوی متروکه می تواند به یک عاملی 
تبدیل شــود که بسیاری از پروژه ها در 
آن اجرا شــود و بسیاری از پیمانکاران 
کشــور به آن ورود کنند. یا در همین 
منطقه ۱۶ کارخانــه چیت ایران ۱۱۳ 
هــزار مترمربع انبار متروکــه دارد و 
راه آهن ۶۱ هزار مترمربع که می توانیم 
بسیاری از پروژه هایی را که پیمانکاران 

می توانند بسازند، در آنها اجرا کنیم.
مدیران دولتــی بزرگترین 
مانــع مولدســازی دارایی های 

دولت
خانــدوزی بیان کــرد: موضوع 
مولدسازی دارایی های دولتی چندین 
سال اســت که مطرح است و در چند 
ســال اخیر در بودجه نیز ردیفی داشته 
است که دولت ها بتوانند سرمایه گذاری 
انجــام دهند؛ اما بــه دلایل مختلف از 
جمله مقاومت مدیران دولتی به خوبی 

از آن استفاده نمی شد.
وی تاکید کرد: در حقیقت مدیران 

دولتی بزرگ ترین موانع در مولدسازی 
دارایی ها هستند، اما در دولت سیزدهم 
ایــن رویه اصلاح و شــفافیت در این 
زمینه شــروع می شــود و قرار بر این 
اســت تا با مقاومت مدیــران دولتی 
برخورد شــود، چراکه سالانه قیمت 
املاک چند برابر می شــود و مدیران 
به این دلیل در واگذاری این دارایی ها 

مقاومت می کردند.
وزیــر اقتصــاد بــا اشــاره به 

شناســایی  بــرای  آسیب شناســی 
چالش های مولدســازی دارایی های 
گفت: نخستین مانع این بود که بسیاری 
از دستگاه های دولتی از اینکه بگویند 
کجا املاک دارند، ابا داشتند و به همین 
دلیل ســامانه املاک و مستغلات برای 
ســازمان های دولتی تشــکیل شد اما 
تعداد زیادی از مدیران دولتی رســماً 

استنکاف می کردند.
شناسایی یک میلیون ملک 

دولتی
وی اضافه کرد: از زمان شروع به 
کار دولت سیزدهم، بیش از ۷۰ درصد 
به رکوردهای شناسایی شده دولت به 
این سامانه اضافه و بیش از یک میلیون 
املاک و مســتغلاتی شناسایی شد که 
ســند تک برگ دارند و هیچ معارضی 
هم ندارنــد. در زمان شــروع به کار 
دولت ســیزدهم، این تعداد ۶۰۰ هزار 
ملــک بود و اکنون بیش از یک میلیون 

دارایی دولتی شناسایی شده است.
خاندوزی توضیــح داد: دومین 
مانع این بود که مشــخص شــود آیا 

دارایی راکد اســت یا دارد اســتفاده 
می شــود؟ در این زمینــه با همکاری 
وزارت جهــاد کشــاورزی و وزارت 
آموزش و پرورش که پیشقدم شدند و 
فهرستی از املاکی را آوردند که زمانی 
استفاده می شده اما اکنون متروکه است 
و می شــود این امــلاک را به پیمانکار 
واگــذار کرد تا در عــوض آن به طور 
مثال ۲ یا چند مدرسه در جای دیگری 

احداث کند.

غیر  قیمت گــذاری  مانــع 
واقعی برای فروش نرفتن

وزیر اقتصاد تشــریح کرد: مانع 
ســوم موضوع قیمت گذاری اســت، 
چراکه مدیران دولتی نمی خواســتند 
چیــزی از مالکیت خودشــان بیرون 
برود، قیمت گــذاری غیرواقعی انجام 
می دادند و شاهد بودیم که در مواردی 
حتی ۷ بار مزایده برگزار شــده بود و 
به نتیجه نرســیده بود، در شرایطی که 
دولت های گذشــته خودشــان جزو 
مالــکان بودند و در عرضه این املاک 
و مستغلات دولتی سختگیری بی مورد 
انجــام می دادیم؛ اما اکنون این مصوبه 
مدیران دولتی را مکلف می کند که هر 
ملک و دارایی که داشتند، عرضه کنند.

وی بیــان کرد: همچنین در زمینه 
قیمت گذاری لازم بود که کارشناسان 
رســمی دادگســتری کمک کنند که 
قیمت گــذاری منصفانه انجام شــود؛ 
همچنیــن مانع بعــدی خود موضوع 
مولدســازی بود؛ یعنی جدای از اینکه 
ملــک اضافه اســت و قیمت گذاری 

منصفانه انجام می شــود، بســیاری از 
این دارایی ها قابلیت های دیگری برای 
بهره برداری و استفاده دارند و اینکه باید 
به کســی واگذار شوند که در قبال این 
املاک بتواند منبع درآمد برای کشــور 
کسب کند و یا از آنها درآمدزایی کند. 
به طور مثال مجتمع هایی هســتند که 
حتــی یک خریدار ندارند در حالی که 
می توانند به واحدهای سرمایه گذاری 
تبدیل شوند و می توان انها را جزءبندی 
و در قالب ســهام به هزاران نفر واگذار 

کرد.
خاندوزی گفــت: جمع زیادی 
از مردم ایران می توانند ســهامدار این 
پروژه هــای عمرانی شــوند و نه تنها 
بنگاه هــای دولتــی را از در معــرض 
زیانــده بودن نجــات دهیم بلکه باب 
نظــارت مردم را نیز باز کنیم تا جلوی 
سوءاستفاده و زدوبند و ... را بگیریم و 
در نهایت یکی از مهم ترین مصوبات 
هیات مولدسازی دارایی های دولتی، 

پایبندی قطعی به شفافیت است.
وزیــر اقتصاد در پاســخ به این 
پرســش که آیــا مصوبه ســران قوا 
محرمانــه بــود، توضیــح داد: اکثر 
مصوبات در شــورای عالی سران سه 
قوه در مرحله تکمیل محرمانه اســت 
چرا که در ایــن مرحله ممکن بود در 
محضر رهبر معظم انقلاب پیشنهاد یا 
اصلاحی انجام شود اما پس از موافقت 
هیات مولدسازی دارایی های دولت - 
حفظ محرمانگــی آن البته با ذکر این 
توضیــح که محرمانگی نــه به معنای 
پشــت درهای بسته بودن است؛ بلکه 
به این معنا که قابلیت انتشــار عمومی 
نداشــت – و زمانــی که بــه مرحله 
اجرا رســید، محرمانه نبــود و لازم به 
ذکر اســت که در این زمینه و حتی در 
خصوص فروش، تملک و واگذاری 
جلسات متعددی برگزار شد و حتی در 
همایشی در اوایل خرداد ماه امسال در 
این زمینه یک پنل اختصاصی با حضور 
دو کارشناس خبره بین المللی برگزار 
شد و دیدگاه های خود را مطرح کردند.
تصمیم گیــری هیات هفت 

نفره در اتاق شیشه ای
در خصــوص شــفافیت  وی 
فرآینــد تصمیم گیری در هیات ۷ نفره 
مولدســازی دارایی های دولتی متذکر 
شد: مولدســازی دارایی های منجمد 
و مســتهلک در ابتدا به دلیل رونق در 
پروژه های عمرانی کشور در نظر گرفته 
شده اســت و قریب به هزار ملکی که 
وزارتخانه ها آوردند، همگی از جنس 
تهاتر بود که هدف آزادسازی بسیاری 
از دارایی هــا به نفع مردم بود و ما فقط 
در مناطق یــک تا چهار تهران بیش از 
۲۰ هکتار مستغلاتی داشتیم که مربوط 
به محیــط های رفاهی فقط بانک های 
دولتــی بودنــد. یکی از اهــداف این 
مصوبه این اســت که کاملًا آغوش ما 
برای شــنیدن نقطه نظــرات مردم باز 
است و در این زمینه صمیمانه از نظرات 

کارشناسان تشکر می کنم.
خانــدوزی اظهار کرد: ابتکار در 
این زمینه این است که همه اتفاقات این 
مصوبه در اتاق شیشه ای رخ می دهد، 
چه برای املاک و مستغلات و چه برای 
پروژه ها به شــکل کاملًا بی سابقه ای 
شــفافیت صددرصد و بی رحمانه ای 

برقرار خواهیم کرد تا تک تک املاک 
برای اینکه شــک و شــبهه ای وجود 
نداشته باشد، با شفافیت کامل در همه 

مراحل مولدسازی شوند.
وزیر اقتصــاد اضافه کــرد: در 
تمام مراحل کار مولدســازی به مردم 
می گوییم کــه وجوه هر ملکی صرف 
کــدام پروژه عمرانی و در چه جایی و 
چه شهری و چه استانی هزینه می شود 
و در یک ســامانه ای که از آن رونمایی 
می کنیم، این مولدسازی تبدیل به اتاق 
شیشه ای مولدسازی دارایی های دولتی 
خواهد شد. در حقیقت دولت سیزدهم 
خود را مکلف می داند که در اجرائیات 
کاری کند که در شفافیت کامل باشد تا 
هیچ مدیری فســاد نکند و این فساد به 

مدت طولانی ادامه داشته باشد.
وی در خصوص پاســخگویی 
مراحل مختلف ایــن مصوبه توضیح 
داد: در نظام تقسیم کار و مسئولیتی که 
در کشور وجود دارد، در ترکیب خود 
هیات ۷ نفره، یک نماینده از قوه نظارتی 
یعنی نماینده رئیس مجلس شــورای 
اســلامی، یک نماینــده از رئیس قوه 
قضائیه در تمام جلسات هیات حضور 
خواهند داشت که حق رای نیز دارند، 
اینها گزارش های نظارتی می خواهند 
و ما به عنوان دبیر هیات مولدســازی 
دارایی های دولتی مکلف شــده ایم که 
سه ماه یکبار به سران قوا و ۶ ماه یک بار 
به محضر مقام معظم رهبری گزارش 

دوره ای دهیم.
خاندوزی متذکر شــد: بنابراین 
تمام اتفاقات و تصمیمات هیات عالی 
واگذاری در یک اتاق شیشه ای گرفته 
می شود و به صورت کاملا شفاف انجام 
می شود به گونه ای که هر فرد ایرانی با 
یک گوشی موبایل می تواند در جریان 
تمام تصمیم گیری های این هیات باشد 
و در حقیقت ۸۵ میلیون ناظر بی طرف 
پشــت اتاق شیشه ای مولدسازی قرار 
خواهند داشــت. این اتاق هیچ نقشه 

تاریکی نخواهد داشت.
صــدور ۲۱۳ هــزار مجوز 

برخط
وزیــر اقتصاد همچنیــن درباره 
درگاه ملــی مجوزهــا اظهــار کرد: 
دســتاوردهای راه اندازی درگاه ملی 
مجوزها امیدوارکننده اســت و قطار 
حرکت برای صدور مجوزهای برخط 
به راه افتاده اما ســرعت را قابل قبول 
نمی دانم. اگر این میزان ســختگیری 
بســیاری از مدیران که حاضر نیستند 
از مجوزهای خــود صرف نظر کنند، 
وجود نداشــت باید با شتاب بیشتری 

به پیش می رفتیم.
وزیر اقتصاد گفت: تاکنون ۲۱۳ 
هزار فعال اقتصادی و کارآفرین کشور 
مجــوز هــای خــود را از درگاه ملی 
مجوزها بدون یکباره حضور در هیچ 
دستگاهی و یک برگ کاغذ گرفته اند 

و کار خود را آغاز کرده اند.
خانــدوزی افــزود: ۱۳۹ هزار 
درخواســت مجوز هنوز در دســت 
بررســی اســت و امیدواریم سرعت 
صدور مجوزهای دســتگاهی شتاب 

بیشتری بگیرد.
خانــدوزی اظهار کــرد: درباره 
مجوزهای دستگاهی حداقل امیدوار 
هســتیم که بتوانیم درهای پشــتی را 

ببندیم درست است که دستگاه برخی 
مجوز خود را بر روی درگاه صادر می 
کننــد اما اقتصاد واقعیتش این اســت 
که بعضــی مجوز ها را نیز همچنان از 

درهای پشتی صادر می کنند.
وی اضافــه کــرد: در وزارت 
اقتصاد تیمی را مامور کردم که هر روز 
به دستگاه ها مختلف به عنوان ناشناس 
مراجعه می کنند و درخواست صدور 
مجوز کســب و کار می دهند تا ببیند 
دســتگاه های مختلف با مردم عادی 
چطــور برخورد می کند و چقدر مردم 

در پیچ و خم های اداری می مانند.
وزیــر اقتصــاد گفت: راســتی 
آزمایی عملکرد دستگاه های مختلف 
در صدور مجوزها از ســوی این تیم 
نشان می دهد که هنوز برخی دستگاه ها 
درهای پشتی را برای خود فکر کردند 
و بعضی مجوزهای خود را از مسیر غیر 

از درگاه ملی مجوزها صادر می کنند.
وزیــر اقتصاد اظهــار امیدواری 
کرد کــه این درب پشــتی برای تمام 
وزارتخانه ها و دســتگاه ها بسته شود 
و روزی برســد که جشن مجوز بدون 
کاغذ را در همین دولت بتوانیم برگزار 

کنیم.
وی در پاسخ به اینکه چند درصد 
از مجوزها از طریق درگاه ملی مجوزها 
صادر می شــود گفت: چــون تعداد 
مجوزهای به اصطلاح غیر برخط و غیر 
ســامانه ای را نمی دانیم نمی توان آن را 
دقیق اعلام کرد؛ ابتدا باید دستگاه های 
دولتی و وزارتخانه ها را ملزم با صدور 
تمام مجوزهایشان از طریق درگاه کنیم 
و دوم بــه مرحلــه مجوزهای اصناف 
و اتحادیه ها برســیم که البته جلسات 
خوبی با اتاق اصناف و وزارت صمت 
داشتیم و امیدواریم که در سال جاری 

اجرایی شود.
وزیر اقتصاد با یادآوری وعده ای 
که دربــاره ۱۲ بهمن و صدور برخط 
تمــام اســتعلام ها داده بــود گفت: 
امیدواریم برای آن وعده نیز مانند سایر 
وعده هــای مجوزهای کســب و کار 
بنویســم الوعده وفا؛ یک گره کوچک 
درباره استعلام های پستی وجود دارد 
که اگر همکاری بهتری صورت گیرد 
و استعلام کدپستی نیز صورت گیرد، 

این کرده محقق خواهد شد.
وی همچنیــن درباره مجوزهای 
ثبت محور نیز یادآور شــد: ۲۱۳ هزار 
مجوز صادر شــده از طریق درگاه ملی 
مجوزها تعداد قابل توجهی مربوط به 
مجوزهای ثبت محور اســت؛ به این 
معنا که فعال اقتصادی اطلاعات خود 
را وارد می کند و تعهد می دهد که تمام 
مقــررات و شــرایط را رعایت کند و 
حاکمیت این حق را دارد که از هر ثانیه 

بعد از آن نظارت پسینی داشته باشد.
وی ادامه داد: ثبت نام فوری برای 
بســیاری از مجوز انجام شده از جمله 
برای مجوز مشــاغل خانگی به طور 
کامل اجرا می شود اما بخش دیگری از 
مجوز ها هنوز باقی مانده و امیدواریم 
تا پایان اسفندماه امسال بتوانیم به طور 
کامل تفکیک مجوزهای ثبت محور را 
داشــته باشیم، گره ای که در این زمینه 
وجود دارد این اســت که بســیاری از 
مدیران دولتی هنوز نظارت پسینی را یا 
بلد نیستند و یا برای آنها سخت است.

خاندوزی وزیر اقتصاد:

مدیران دولتی بزرگترین مانع 
مولدسازی دارایی های دولت هستند

وزیر امور اقتصادی و دارایی اطمینان داد که تصمیمات هیات عالی مولدسازی در اتاق شیشه ای گرفته شود و افزود:
 مقاومت مدیران دولتی بزرگترین مانع مولدسازی دارایی های دولت تاکنون بوده است. 

 

گــروه اقتصــادی - معاون 
مدیر کل امور شــرکت های دولتی 
وزارت امــور اقتصــاد و دارایی به 
بیــان توضیحاتی درباره از بین رفتن 
حالت پنهان شــرکت های دولتی با 
انتشــار عمومی صورت های مالی 

این شرکت ها پرداخت.
رضا نوروزیان، معاون مدیر کل 
امور شرکت های دولتی وزارت امور 
اقتصاد و دارایی درباره اهمیت انتشار 
صورت هــای مالی شــرکت های 
دولتــی و تاثیر انتشــار این صورت 
های مالی در بهبود روند فعالیت این 
شرکت ها گفت: واقعیت این است 
که مــا نگاهمان به انتشــار عمومی 
صورت هــای مالی شــرکت های 
دولتی اســت. وقتی اطلاع رســانی 
عمومی درباره این صورت های مالی 
صورت بگیرد و همه آحاد جامعه به 
این صورت های مالی دسترسی پیدا 
کنند یک آگاهی عمومی درباره روند 
فعالیت این شــرکت ها به وجود می 
آید و مردم متوجه می شــوند که در 
این شــرکت ها چه خبر است و چه 
میزان دارایی و بدهی در این شرکتها 

وجود دارد.
وی در ادامه بیان کرد: با انتشار 
صورت های مالی شرکت های دولتی 
مشخص میشــود که در شرکتهای 

دولتی چه میگذرد و این شرکت ها در 
حال انجام دادن چه اقداماتی هستند. 
در واقع از صورتهای مالی شــرکت 
های دولتــی می توانــد اطلاعات 

زیادی را به دست آورد.
معاون مدیر کل امور شــرکت 
های دولتــی وزارت اقتصاد خاطر 
نشــان کرد: نتیجه بعــدی عمومی 
ســازی صورت های مالی شرکت 
های دولتی این اســت که باعث می 
شود مدیران آن شرکت در ابتدا به این 
موضوع حســاس شوند و در تنظیم 
و ارائــه صورت های مالی ســالانه 
خود دقت بیشتری داشته باشند تا در 
مرحله بعدی اظهار نظر و بررسی که 
حسابرس بر روی این صورت های 
مالی انجام می دهد، بهبود پیدا کند و 
پاسخگویی بهتری نسبت به عملکرد 

شان داشته باشند.
نوروزیان در ادامه افزود: انتشار 
صورت های مالی می تواند به نوعی 
کمک کند به کســانی که در خارج 
از شــرکت های دولتی این صورت 
های مالی را می بینند تا به این وسیله 
کســانی که در این حوزه دست اندر 
کار هســتند باب گفت وگــو را با 
مسئولان ذی ربط باز کنند، سوالات 
خود را مطرح کنند، پرسشگری کنند 
و از مدیران شــرکت های دولتی که 

در ایــن حوزه تصمیم گیر هســتند 
بخواهند که برخــی امور را اصلاح 
کنند. معاون مدیر کل امور شــرکت 
های دولتی وزارت توضیح داد: نکته 
مهم در انتشــار صــورت های مالی 
شرکت های دولتی این است که این 
صورت های مالی از حالت پنهان در 

می آیند.
وی در ادامه بــا تاکید بر اینکه 
صورتهای مالی شرکت های دولتی 
نمایش مالی یک ساله این شرکت ها 
و مدیران آن شرکت ها است افزود: 
وقتی که این صورت های مالی فاش 
می شــود و همــه آن را می بینند هر 
سوال و ابهامی در آن قابل طرح شدن 
است و قابلیت پاسخگویی هم وجود 
دارد. به گفته این مقام مســئول، این 
اقدام نقطه آغازین و پله ابتدایی است 
برای اینکه ما در نهایت به شــفافیت 
مالی برســیم. اما برای رســیدن به 
شفافیت مالی در ابتدا باید عمل کرد 
منتشــر شود ولی انتشــار یک ساله 
ایــن صورت های مالی یک ســاله 
در این مسیر کافی نیست ولی وقتی 
این مســیر ادامه داشته باشد مقایسه 
عملکرد در سالهای مختلف می تواند 
خیلی کمک کننده باشد و یک نشانه 
اســت که دولت و بخش دولتی که 
دســت اندر کار و متخصصین این 

حوزه هســتند، اشــکالات خود را 
برطرف کنند.

به گفته این مقام مســئول، مثلًا 
در حــوزه نفــت، بــرق، ورزش یا 
هــر موضوع دیگــری در یک دوره 
مشخص مثلًا ۳ الی ۵ سال وقتی این 
صورت های مالی منتشر شود، قطعاً 

نتایج بهتری خواهد داشت.
وی در ادامه بیان کرد: با انتشار 
صورت هــای مالی شــرکت های 
دولتــی باید برای ســودده و یا زیان 
ده بودن خود توضیحاتی ارائه کنند. 
این پرسشگری باعث می شود مدیر 
و مســئولان مجبور به پاسخ گویی 
شوند، وقتی طرح ســوال می شود 
پاسخ هایی داده می شود که گره های 
موجود در کار شرکت های دولتی را 

روشن می کند.
معاون مدیر کل امور شــرکت 
های دولتــی وزارت اقتصاد با بیان 
اینکه در این شــرایط برای باز کردن 
ایــن گره ها راهکار ارائه می شــود، 
این مسائل مهمترین مزیت های این 
اتفاق اســت، توضیح داد: ولی چون 
انتشار صورت های مالی در گام های 
ابتدایی است و سال اولی است که به 
صورت رســمی و قانونی این اتفاق 
می افتد، تا رســیدن به نقطه مطلوب 

فاصله داریم.

به گفته این مقام مســئول؛ قبل 
از ایــن وزارت اقتصاد در ســال ۹۹ 
پیشــگام این موضوع شــده بود و 
انتشــار صورت های مالی شرکت 
های دولتی را از شــرکت ها و بانک 
های خودش شــروع کرده بود. این 
مسئله در قانون بودجه ۱۴۰۱ تبدیل 
به قانون هم شــد و در جز یک بند م 
تعیین تکلیف هم شد و حکم قانون 
هم پیدا کــرد. وی در ادامه توضیح 
داد: امــا این مســئله در ابتدای کار 
اســت و امیدواریم ادامه پیدا کند و 
وقتی این مسیر استمرار داشته باشد، 
دستاوردهای بیشــتر و کاملتری را 
هم در پیش خواهد داشت. با انتشار 
این صورت های مالی شرکت های 
دولتی می توان مشــخص کرد که از 
این شرکت ها چه انتظاری می رود. 
این شــرکت ها از کوچک تا بزرگ 
تصدی های دولتی را انجام می دهند 
و هر کــدام در بخش خود وظایف 

دولتی را انجام می دهند.
معاون مدیر کل امور شــرکت 
اقتصــاد  وزارت  دولتــی  هــای 
خاطرنشــان کرد: هیچکدام از این 
شــرکت ها کم اهمیت تر از دیگری 
نیســت و به لحاظ اهمیت موضوع 
همه مهم هســتند و نمی توان گفت 
کــه کدام یک کم اهمیت و کدام یک 

پر اهمیت هستند. ولی آنچه در افکار 
عامه مهم تر به نظر می رسد شرکت 
هایی مثل شــرکت ملی نفت و گاز 
و شــرکت توانیر، بانک ملی و… به 
عنوان شرکت های بزرگ شناخته می 
شوند و معمولاً گردش مالی و بودجه 
آنها عددهای بیشتری است و در این 
شــرایط برای سایرین دارای اهمیت 
بیشــتری به لحاظ گــردش مالی و 
بودجه ای که به خودشان تخصیص 
مــی دهند، و درآمــد آنها عددهای 
بزرگ تری است و به لحاظ گردش 
مالی بــرای برخــی دارای اهمیت 

بیشتری است.
نوروزیان افزود: ۷ الی ۸ شرکت 
دولتی ۷۰ درصد کل بودجه شرکت 
های دولتی را به خود تخصیص می 
دهد. برخی از شرکت ها مثل شرکت 
ملی نفت و شــرکت ملی پالایش و 
پخش و بانک ملی و ایدرو و ایمیدرو 
شــرکت های بزرگ دولتی هستند. 
ولی وقتی بحث انتشار صورت های 
مالی پیش می آید این شــفافیت در 
شــرکت های کوچــک و بزرگ به 
صورت یکســان مهم است. به گفته 
این مقام مسئول؛ علی القاعده هر چه 
گردش مالی شــرکت دولتی بیشتر 
باشد بررسی صورت مالی آن شرکت 

از اهمیت بیشتری برخوردار است.

شفافیت بخش پنهان شرکت های دولتی با انتشار عمومی صورت های مالی
معاون مدیر کل امور شرکت های دولتی وزارت امور اقتصاد مطرح کرد؛

در وزارت اقتصــاد تیمــی را مامور کردم که هر روز به دســتگاه هــا مختلف به عنوان 
ناشــناس مراجعه می کنند و درخواســت صدور مجوز کســب و کار می دهند تا ببیند 
دستگاه های مختلف با مردم عادی چطور برخورد می کند و چقدر مردم در پیچ و خم های 
اداری مــی مانند. راســتی آزمایی عملکرد دســتگاه های مختلف در صــدور مجوزها از 
ســوی این تیم نشان می دهد که هنوز برخی دســتگاه ها درهای پشتی را برای خود فکر 
کردند و بعضی مجوزهای خود را از مســیر غیــر از درگاه ملی مجوزها صادر می کنند.

اقتصادی دوشنبه 10 بهمن 1401 ، 8 رجب 1444 ،30 ژانویه 2023، شماره 4144


